
ســـاختار  در  چیـــن  خلـــق  جمهـــوری 
اقتصـــاد جهانـــی جایگاهـــی قابـــل توجه 
دارد کـــه همـــواره بـــزرگان اقتصـــاد جهان 
حداکثر تـــاش خـــود را بـــه کار می  گیرند 
تا از ظرفیت های این کشـــور در قاره آســـیا 
بهره بـــرداری مناســـب را داشـــته باشـــند. 
آنچه مشـــهود اســـت دولت های گذشـــته 
کشـــورمان، نتوانســـتند از توانمندی های 
اقتصاد چین به صورت مطلوب اســـتفاده 
کنند. البته برای تغییر ایـــن رویکرد غلط، 
دولت ســـیزدهم تمام تـــوان خـــود را به کار 
گرفته تـــا بتواند ســـر آغـــازی جدیـــد را در 
روابط اقتصادی ایران و چیـــن ایجاد کند. 
فرصتی پیش آمـــد تا در گفت وگـــو با دکتر 
علی فکـــری، معاون وزیر اقتصـــاد و رئیس 
ســـازمان ســـرمایه گذاری خارجی پیرامون 
برخی راهبردهـــای عملیاتی دولـــت آقای 
رئیســـی برای احیای روابط اقتصادی ایران 
و چین نظرات ایشـــان را جویا شویم که در 

ادامـــه می  خوانید .

   آیت الله رئیسی بهمن ماه سال گذشته  

سفری به چین داشت،  به نظر شما این 

سفر چقدر در تحکیم روابط ایران و 

چین  و افزایش تعاملات اقتصادی نقش 

داشته است؟

اتفاقات و ســـفر  رئیـــس جمهور ایـــران به 
چین عـــاوه بـــر بعد سیاســـی، یـــک بعُد 
اقتصـــادی نیـــز دارد کـــه معتقدم هـــر نوع 
توســـعه روابط اقتصادی با چیـــن به نوعی 
به نفع مـــا خواهد بـــود. با توجه بـــه اینکه 
در راهبردهای کان دولت سیزدهم چین 
به  عنـــوان یکـــی از کشـــورهای همســـو با 
جمهوری اسامی ایران محسوب می شود 
و ســـند همکاری بلندمدتی نیـــز بین ایران 
و چیـــن وجـــود دارد، می  توانیـــم ســـبک 
جدیدی از رابطه راهبـــردی را با آنها تعریف 
کنیم. واقعیت این اســـت که سفر آیت الله 
رئیسی به چین رابطه بین دو کشور را احیا 
کرد. ما در حال حاضـــر در این خصوص در 
حـــال برنامه ریزی هســـتیم.  همـــان طور 
که در جریان هســـتید در گذشته اتفاقات 
ناخوشـــایندی در روابط ایـــران و چین رخ 
داده اســـت. از همین رو اولین گام های ما 
مربوط بـــه بازگرداندن روابـــط دوجانبه با 

چین می  شـــود تـــا بتوانیـــم روابط خـــود را 
با آنها بـــه حالت عـــادی بازگردانیـــم. زیرا 
اتفاقاتی که بعد از نهایی شـــدن برجام رخ 
داد، کمـــی بنیان های روابط ایـــران و چین 
را خدشـــه دار کرد. بنابراین برای داشـــتن 
برنامه هـــای توســـعه ای با این کشـــور ابتدا 
باید شـــرایط بیـــن دو کشـــور را بـــه حالت 

عـــادی بازگردانیم.

       درباره خدشه دار شدن روابط ما با 

کشور چین برخی اعلام می  کنند که بعد 

از برجام رئیس جمهور چین به ایران سفر 

کرد اما آقای روحانی و تیم حاضر به علت 

اینکه بیشتر تمایل به  سمت غربی ها 

داشتند، از آنها استقبال درخوری نکردند 

و چینی ها از همین امر   دلخور هستند؛ آیا 

این امر صحت دارد؟ 

اگر دلخوری را مبنایش را بـــر این می بینید 
که مثاً در آن دوره، در آن ســـفری که انجام 
شد، استقبال از بعُد تشـــریفاتی رخ نداده، 
باید بگویـــم که من چنیـــن چیـــزی را باور 
ندارم. روابط یـــک قدرت اقتصـــادی مثل 
چین با یک قـــدرت بزرگ منطقـــه ای مثل 
جمهوری اســـامی ایـــران به خاطـــر اینکه 
یک موضـــوع تشـــریفاتی رعایت نشـــده، 
دلخوری ایجـــاد نمی کند و خیلی آســـیب 
نمی بینـــد. در واقع  چنیـــن دلخوری هایی 
خیلـــی جزئـــی اســـت و در برنامه هـــای 
را نشـــان نمی دهـــد.  اقتصـــادی خـــود 
واقعیت این اســـت که آن چیزی که اتفاق 
افتاد، فراتـــر از این حرف هـــا و موضوعات 
تشـــریفاتی بـــود. در واقع طـــرف چینی در 
آن دوره زمانـــی، تصور می  کرد کـــه با بهبود 
شرایطی که رخ داده و فضایی که به سمت 
گشایش در حرکت است؛ می  تواند فضای 
جدید را نسبت به گذشـــته با ایران تجربه 
کند. امـــا در همـــکاری که صـــورت گرفت 
بـــه علـــت امیدواری هایـــی که نســـبت به 
غرب وجود داشـــت، نه تنها چنین اتفاقی 
رخ نـــداد، بلکـــه در حوزه هایـــی نیـــز این 
کشور به دســـت فراموشی ســـپرده شد. از 
ســـوی دیگر عاوه بـــر این مـــوارد در برخی 
پروژه هـــای اقتصـــادی برخـــورد مناســـبی 
نیز صورت نگرفـــت. به طور مثـــال وزیر راه 
و شهرســـازی وقـــت، در مـــورد برقی کردن 
راه آهـــن تهـــران - مشـــهد و برخـــی دیگر از 
موضوعاتی کـــه در آن زمان وجود داشـــت 
ســـخنانی گفتند و بـــه چین اعـــام کردند 

اغلب فعالان اقتصادی تصـــور کردند همه 
تحریم هـــا از بیـــن رفتـــه اســـت. بنابراین 
می  تواننـــد خیلـــی عـــادی و بـــدون هیچ 
نـــوع تدابیـــری کـــه فشـــارهای تحریمی یا 
ریســـک های تحریمی را متوجه شـــرکا کند 
با ســـایر کشـــورها بخصـــوص کشـــورهای 
غربی معامات خـــود را  انجـــام دهند. در 
واقع چنین رویکردی ناشـــی از برآوردهای 
غلطی بـــود که وجود داشـــت بـــه این معنا 
که در آن مقطع تصور شـــده بود که در مورد 
همه تحریم هـــا حتی تحریم هایـــی که در 
رابطه با موضوع هســـته ای بـــود مذاکراتی 
صورت گرفته و چون قول برداشـــتن آنها را 
داده اند، بنابرایـــن تحریم ها  از بین خواهد 

. فت ر
در واقع قبـــل از خـــروج امریـــکا از برجام، 
فضایی را ایجاد کردند که حتی کشـــورهای 
غربی ابتـــدا بـــه منظـــور معامله بـــا ایران 
وارد شـــدند، امـــا بعـــد از مدتی شـــروع به 
خـــروج از پروســـه های همـــکاری بـــا ایران 
کردند. به طـــور مثال یک بانـــک ایتالیایی 
در شـــروع مذاکرات خـــود با ایـــران اعام 
کرد هفت میلیارد دلار تأمیـــن اعتبار برای 
پروژه هـــای مختلفـــی کـــه شـــرکت های 
ایتالیایی می خواهند در ایـــران اجرا کنند، 
در نظر گرفته اســـت. اما همان طرف های 
ایتالیایـــی به انتهای پروســـه همـــکاری که 
رســـیدند، اعام کردنـــد مـــا می توانیم به 
میزان باز کردن حســـاب برای ســـفارت یا 
کارکنان ســـفارت پـــول تزریق کنیـــم. این 
امـــر بـــه آن معنا اســـت کـــه آنها نیـــز تصور 
می کردند که در حوزه حـــذف تحریم های 
ایران قرار اســـت اتفاقات مثبتی رخ دهد. 
در حالی که یک نـــوع بزرگ نمایی در حال 
شـــکل گیری بود تـــا براســـاس آن ایرانی ها 
را مجبـــور کننـــد بـــرای  حـــذف تحریم ها 
اقدامـــات دیگـــری انجام دهنـــد. بنابراین 
ایـــن امر ربطـــی به موضـــوع چین نـــدارد و 
این موضـــوع نگـــرش غلطی بوده اســـت 
که تنهـــا می خواســـتند یک فضاســـازی در 
ســـطح جامعه انجـــام دهند. متأســـفانه 
خود نیـــز درگیـــر این فضاســـازی شـــدیم، 
یعنی خود آن کســـانی هـــم کـــه در دولت 
گذشـــته تصمیم گیر بودند، تصـــور کردند 
که واقعاً همه تحریم ها از بین رفته اســـت. 
در صورتـــی کـــه امریـــکا فقـــط درخصوص 
تحریم های هســـته ای در حال مذاکره با ما 
بود و ســـایر تحریم ها ســـر جای خود باقی 
بودنـــد کـــه خیلـــی از آن عدم النفع هایی 
هم که ما داشـــته ایم نیز  به سایر تحریم ها 
مربوط می  شـــد. عاوه بـــر آن امریکایی ها 
اقداماتـــی انجـــام دادند کـــه در حد همان 
رفع تحریم های هســـته ای نیز تا جایی که 

امـــکان دارد، مانع ایجـــاد کنند.

   آمارها نشان می دهد در حوزه 

سرمایه گذاری خارجی، تحول بزرگی 

در کشور رخ داده است. البته برخی 

تلاش می کنند این دستاورد بزرگ را 

در فضای مجازی مورد نقد و بهتر است 

بگویم خدشه قرار بدهند. می خواستم 

از شما درخواست کنم تا درباره آمار 

سرمایه گذاری خارجی کمی شفاف سازی 

کنید.

ســـؤال خوبی پرســـیدید. اگـــر قرار بـــود با 
همان شـــیوه دولـــت قبل، میـــزان جذب 
سرمایه خارجی را اعام کنیم، باید در یک 
سال اول دولت ســـیزدهم، به جای عدد 5 
میلیارد دلار، رقـــم 9 میلیـــارد دلار را برای آن 
در نظـــر می گرفتیـــم، زیرا در حـــال حاضر 
هستند ســـرمایه گذاران خارجی ای که وارد 
شـــدند اما به دلایلی نشده ســـرمایه گذاری 
خـــود را در ایران داشـــته باشـــند کـــه ما در 
آمار نهایی خود آنها را حـــذف کرده و رقم 5 
میلیارد دلار را اعام کرده ایـــم. در حالی که 
در ســـال بعد از برجام، رقم نزدیک به یازده 
میلیـــارد دلار اعام شـــده بود کـــه حداکثر 
2میلیـــارد آن معتبر و مابقـــی مجوز هایی 

بود کـــه باطل شـــده بود!
آنچـــه کـــه رخ داده این اســـت کـــه در یک 
ســـال اول دولـــت ســـیزدهم، بـــه جـــای 
اینکـــه منتظر برخـــی مذاکرات سیاســـی 
بمانیم، بـــا تعریفی که از تحریم داشـــتیم 
به ســـراغ کشـــورهای رقیب تحریم کننده 
یا همســـایگان جمهـــوری اســـامی برای 
ســـرمایه گذاری رفتیم. زیرا این کشـــورها 
خـــود را بـــا مـــا هم سرنوشـــت می بینند و 
خیلی از مواقع تحریـــم را در جهت منافع 
خود ارزیابـــی نمی کنند. البته ایـــن اقدام 
به این معنا نیســـت که مذاکـــرات مربوط 
بـــه تحریـــم را کنـــار گذاشـــته ایم بلکه با 

گفت وگو

اگر قرار بود با همان شیوه 
دولت قبل، میزان جذب 

سرمایه خارجی را اعام 
کنیم، باید در یک سال اول 

دولت سیزدهم، به جای 
عدد 5 میلیارد دلار، رقم 9 
میلیارد دلار را برای آن در 

نظر می گرفتیم

در سال بعد از برجام، 
رقم سرمایه گذاری 

خارجی نزدیک به 
یازده میلیارد دلار 

اعام شد که حداکثر 
2میلیارد آن معتبر و 

مابقی مجوز هایی بود 
که باطل شده بود!

 رقم واقعی 
جذب 

سرمایه گذاری 
خارجی

درباره پیوستن جمهوری اسامی ایران به سازمان همکاری های شانگهای نیز باید 
بگویم چنین اقدامی یک ظاهر سیاسی دارد، اما در آن یک محتوای اقتصادی 

نهفته است. در واقع فقط ظاهر سیاسی این امر که پیوستن به این سازمان 
و شرکت در جلسات آن است اهمیت ندارد، بلکه این اقدام محتوای های 

اقتصادی نیز برای کشور به همراه دارد. البته باید در نظر داشت ما هنوز در 
این خصوص سرعت زیادی نداریم و در حال حاضر در دولت درباره حوزه هایی 
همچون ریلی در حال بحث و گفت و گو هستیم. در واقع ما در حوزه های ریلی 

هنوز به نقطه ای که مدنظر است، نرسیده ایم و در اتصالات کریدوری که در 
شرق، غرب، شمال و جنوب کشور وجود دارد باید سرعت بیشتری ایجاد کنیم، 
زیرا با توجه به موقعیت جغرافیایی ایران این امر می تواند خیلی بیشتر از منابع 

درآمدی گذشته، برای کشور درآمدزایی کند.

ـــرش بـ

قدرت در حال پیگیری آن نیز هستیم. در 
روند جدید به جای اینکـــه منتظر بمانیم 
برجـــام مجددی شـــکل بگیـــرد و بعـــد، از 
کشـــورهایی که در حـــال حاضـــر به علت 
تحریم با ایران همـــکاری نمی کنند جذب 
سرمایه داشته باشـــیم؛ از این فرصت بهره 
برده و سرمایه گذار جذب کرده ایم. نتیجه 
ایـــن اقداماتی کـــه صورت گرفـــت این بود 
که بیشـــترین جذب ســـرمایه را در همین 
یک سال اول دولت از روســـیه داشته ایم. 
یعنی مـــا روســـیه را از ابتدا به  عنـــوان یک 
کشور همســـو با جمهوری اســـامی مورد 
توجه قـــرار داده بودیـــم و ســـعی کرده ایم 
طرح هایی را کـــه با آنها در نظـــر گرفته ایم 
را اجرایی کنیـــم. عاوه بـــر آن امکان ورود 
ســـرمایه گذاران روســـی به ایران را نیز باید 
تســـهیل می کردیـــم، زیـــرا می دانســـتیم 
آنها واقعاً قصد ســـرمایه گذاری در کشور را 
دارند و یکی از رقبای بزرگ تحریم کنندگان 
ایـــران محســـوب می شـــوند کـــه در حال 
حاضـــر وارد جنـــگ با آنهـــا نیز شـــده اند، 
البته در آن دوره هنوز جنگی نبود. البته در 
حال حاضر موافقتنامه ها، یادداشـــت ها، 
تفاهم هـــا و... وجـــود دارد، امـــا بـــه علت 
اینکه به مرحله اجرایی نرســـیده، آنها را در 
آمارها قید نکرده ایم و تنها موافقنامه هایی 
را که بـــه مرحله اجرایـــی رســـیده اند را در 
محاســـبات خود قـــرار داده ایم کـــه میزان 
آنها 2/7 میلیارد دلار اســـت. ایـــن بیش از 
نیمی از آن سرمایه گذاری است که در یک 
ســـال اول دولت ســـیزدهم فقط با روسیه 
داشـــته ایم. اگـــر رده بنـــدی در خصـــوص 
حجـــم ســـرمایه گذاری در یک ســـاله اول 
دولت داشته باشـــیم بعد از روسیه امارات 
بیشترین حجم ســـرمایه گذاری در کشور 
را دارد و پـــس از آن ترکیـــه قـــرار می گیرد. 
یکـــی از دلایلی که موجب شـــد روســـیه در 
این رده بندی در رتبه نخســـت قـــرار گیرد 
تشـــخیص صحیح هـــدف بود کـــه منجر 
به جذب ســـرمایه قابل توجهی در کشـــور 
شـــد. عمدتاً ســـرمایه گذاری های روسیه 
در حوزه هـــای نفت و انرژی بود که بیشـــتر 
بر تجهیزات نفتی و نفت متمرکز شـــدند و 
با تســـهیات و همکاری ای که وزارت نفت 
داشـــت توانســـتیم ورود ســـرمایه گذاران 
به کشـــور را تســـهیل کنیـــم. بعـــد از ورود 
ســـرمایه گذاران روس بـــه ایـــران، کشـــور 
امـــارات بیشـــترین ســـرمایه گذاری را در 
کشـــور داشـــت. البته ممکن اســـت این 
کشـــور مبدأ خیلـــی از ســـرمایه گذاری ها 
نباشـــد؛ در واقع ســـایر کشـــورها از طریق 
امـــارات در ایـــران ســـرمایه گذاری کننـــد، 
امـــا بـــه نـــام امـــارات ثبـــت می شـــود. از 
ســـوی دیگر به علـــت اینکـــه آنها بـــا ما در 
یـــک منطقـــه زندگـــی می کننـــد، طبیعی 
اســـت که هم سرنوشت باشـــیم. بنابراین 
منظـــور  بـــه  متعـــدد  ســـرمایه گذاران 
انجـــام فعالیت هـــای مختلـــف در ایـــران 
از طریـــق امـــارات ســـرمایه گذاری کـــرده 
و فعالیت هایـــی را انجـــام می دهنـــد کـــه 
می تواند نوعی منافع اقتصـــادی را برای دو 

طرفین خلیج فـــارس تعریـــف کند.
ســـازمان  کـــه  کشـــورهایی  از  یکـــی 
ســـرمایه گذاری بـــه رفـــع مشـــکات آن 
پرداخـــت، افغانســـتان بـــود. در واقع روی 
ســـرمایه گذاران افغانســـتانی در ایـــران 
تمرکـــز بیشـــتری کرده ایـــم تـــا بتوانیـــم 
جـــذب  را  آنهـــا  خـــرد  ســـرمایه گذاران 
کنیـــم. تحقیقـــات نشـــان می دهـــد، در 
بخش هایـــی کـــه افغانســـتانی ها نیازمند 
صادرات به کشـــورهای خود هستند اقدام 
بـــه ســـرمایه گذاری در ایـــران کرده انـــد، 
تـــا صـــادرات بـــه کشـــور خـــود را افزایش 
دهند. بـــا چنین اقدامـــی در واقـــع نه تنها 
منافـــع ایران بلکـــه منافع افغانســـتان نیز 
تأمیـــن می شـــود. در حال حاضـــر ترکیب 
ســـرمایه گذاران در کشـــور کامـــاً متفاوت 
شده اســـت و با شـــرایطی که عنوان کردم، 
طبیعی اســـت که میـــزان جذب ســـرمایه 
از این کشـــورها نیز بیشـــتر شـــود. امـــا اگر 
به جای چنیـــن تمرکـــزی، هدف خـــود را 
روی جذب ســـرمایه های اروپایی گذاشته 
بودیم که قرار اســـت بعد از توافق سیاسی 
رخ دهد، تاکنـــون چنین ســـرمایه هایی را 
جذب نکرده بودیـــم. البته بایـــد بگویم از 
هر جای دنیا ســـرمایه بخواهـــد وارد ایران 
شـــود، مـــا اســـتقبال می کنیـــم. امـــا این 
راهبرد که بخواهیم منتظـــر بمانیم تا یک 
توافق سیاســـی رخ دهد و بعد برنامه هایی 
را بـــرای آن زمـــان طراحـــی کنیـــم را کنـــار 

گذاشـــته ایم.

که آنها نیـــز باید همچون ســـایر طرف های 
خارجـــی در صـــف همکاری بـــا ایـــران قرار 
بگیرند!در حالـــی که زمانی که یک کشـــور 
در دوران سخت با شـــما همکاری می  کند، 
انتظـــار دارد زمانـــی که از شـــرایط ســـخت 
عبور کردید و در فضای بازتری قرار گرفتید 
بیرون از صـــف، همکاری های جدیـــد را با 
شـــما شـــکل دهد. اما با این همه، کشـــور 
چین ایـــن شـــرایط را پذیرفـــت و زمانی که 
وارد شـــد، آقای وزیر ســـابق راه و شهرسازی 
در مـــورد ضمانتنامه هـــا برخوردی بـــا آنها 
کرد که بـــا طرف غربـــی چنیـــن برخوردی 
صـــورت نگرفتـــه بـــود! در حالـــی کـــه اگر 
کشوری همانند سایر کشورها در صف قرار 
می  گیرد باید همانند ســـایرین نیـــز با آنها 
برخورد شـــود یا اگر بیرون صف اســـت باید 
این امر یک امتیاز برای او محســـوب شود، 
نه اینکه به تجار چینی اعام کنیم همانند 
سایرین هستند اما زمانی که قصد مکتوب 
کردن مواردی همچون ضمانتنامـــه و... را 
داریم؛ عنـــوان کنیم که با ســـایر کشـــورها 
متفـــاوت اســـت. در واقـــع در موضوعات 
اقتصادی کشور یک بام و دو هوا امکانپذیر 
نیســـت و همیـــن نـــوع برخوردها نـــه تنها 
دلخوری ایجاد کـــرد، بلکه منجـــر به نوعی 
بی اعتمادی نیز شد. از ســـوی دیگر وجود 
تأخیرهایی در برخـــی از پروژه ها که اجرای 
آن با کشـــور چین بـــود را نمی توانیـــم انکار 
کنیم و باید ارزیابی می شد که این تأخیرها 
به چه دلیل رخ داده اســـت. اما در آن دوره 
چنین اقدامی صورت نگرفـــت و بافاصله 
همـــکاری خود را بـــا چین قطـــع کردند. در 
حالی که واقعـــاً باید تک به تـــک این موارد 
مـــورد بررســـی قـــرار می  گرفت تـــا بدانیم 
چـــه اتفاقی افتـــاده اســـت. به طـــور مثال 
شـــما مشـــاهده کنید کـــه در پرونده هایی 
همچون برقی کـــردن راه آهن چـــه اتفاقی 

افتاد؟ در ســـایر  پروژه هایی که  چینی ها در 
ایران اجرای آن را به عهده گرفته بودند چه 
اتفاقی افتاد؟ متأســـفانه در تمـــام آن موارد 
یکدفعـــه آن پروژه هـــا متوقـــف و چینی ها 
اخراج شـــدند. حالا شـــاید در برخی موارد 
یک نقـــص تعهداتی هم وجود داشـــته، اما 
با آنها بـــه صورت مناســـب برخورد نشـــد. 
در واقـــع در این  مـــوارد اســـت کـــه باید به 
آن بگوییـــم دلخـــوری، نه اینکـــه مثاً یک 
تشـــریفات خاصی رعایت نشـــده اســـت. 
زیرا ایـــن مـــوارد موضوعی نیســـت کـــه در 
روابـــط یک قـــدرت اقتصـــادی در ســـطح 
چین با یک قـــدرت بزرگ منطقـــه ای مثل 
جمهوری اســـامی بخواهـــد جهت گیری 
روابط را تغییر داده و دلخـــوری ایجاد کند.

   دولت قبل ادعا می کرد مبادی ای که 

چین کمک کرده بود قبل از سال 92  

که تحریم ها را از طریق آنها دور بزنیم، 

زمان مذاکرات برجام لو رفته و حتی 

شرکت های چینی بابت این موضوع 

ضرر کرده اند، به طوری که حتی توسط 

کشورهای غربی جریمه شدند. نظر شما 

چیست؟

اصاً نمی توان ایـــن امر را در قالـــب روابط 
بـــا چیـــن رصـــد کـــرد. در مـــورد موضـــوع 
برجـــام و تعریفـــی کـــه دولـــت قبـــل از آن 
داشـــت تعریف ها بـــا مشـــکات متعددی 
مواجـــه بودنـــد. زیرا برخـــی مواقـــع تصور 
فعـــالان آن دولت ایـــن بود کـــه تحریم ها 
به  طـــور کل از بین رفتـــه اســـت. در حالی 
کـــه کاً همـــه مذاکراتی کـــه انجام شـــده 
بـــود، رفع تحریم هـــای مرتبط بـــا موضوع 
هســـته ای ایران بـــود، بنابراین بســـیاری از 
تحریم ها در جـــای خود باقی مانـــده بود. 
در آن مقطـــع نســـبت بـــه موضـــوع رفـــع 
تحریم ها اغراق شـــده بـــود به طـــوری که 

رئیس کل سازمان سرمایه گذاری خارجی در گفت وگو با »ایران«:

9 میلیارد دلار آمار کاذب 
سرمایه گذاری خارجی در دولت قبل

احیای رابطه اقتصادی خراب شده ایران و چین توسط دولت سیزدهم

علیرضا صوت اکبر / ایران

3گفت وگو دوشنبه  29 خرداد  1402  شماره 9

Iran economy newspaper


